
MINUTA NÚM. 9

SESIÓN  ORDINARIA  DEL  PLENO  DEL 
AYUNTAMIENTO CELEBRADA EL DÍA 31 
DE OCTUBRE DE 2013.

ASISTENTES:

Alcalde: 

Sr. Tomás Ferrandis Moscardó.

Concejales:

Sr. Josep García Ferrer.
Sr. Vicent Jesús Altur Grau 
Sr. Tomás Daviu Pellicer.
Sra. Ana Isabel Peiró Canet.
Sr. José Antoni Garcia Miragall.
Sr. Enric Xavier Naval Llorca.
Sra. Rosa Mª Cardona Aparisi.
Sr. Salvador de la Asunción Peiró.
Sra. María José Tavallo Martínez 
Sra. María José Roselló Sala.

Secretario:

Sr. Juan Manuel López Borrás.

En Xeresa, siendo las 20,30 horas 
del día 31 de octubre de 2013, se 
reúnen en primera convocatoria, en 
el  Salón  de  Sesiones  de  la  Casa 
Consistorial,  los  Sres.  y  Sras. 
Concejales relacionados,  con el  fin 
de  celebrar  sesión  ordinaria  del 
Ayuntamiento  Pleno,  bajo  la 
presidencia  del  Sr.  Alcalde,  Tomás 
Ferrandis Moscardó, asistido por el 
Secretario de la Corporación.
      
A  continuación,  abierto  el  acto  
público por el Sr. Presidente, y tal 
como disponen los artículos 91 del 
Reglamento  de  Organización, 
Funcionamiento y Régimen Jurídico 
de las entidades locales, de 28 de 
noviembre de 1986, y 46 de la Ley 
de  Bases  de  Régimen  Local,  se 
procede al debate y votación de los 
asuntos  relacionados  en  el  Orden 
del  Día  fijado  en  la  convocatoria, 
con el resultado siguiente:

1.- APROBACIÓN, SI PROCEDE, DEL ACTA DE LA SESIÓN DE 25/07/2013.

El Sr. Alcalde pregunta a los miembros de la Corporación asistentes, si  tienen 
alguna  observación  que  realizar  al  Acta  de  la  sesión  ordinaria  del  Pleno  del 
Ayuntamiento, que tuvo lugar el día 26 de septiembre de 2013, distribuida junto a la 
convocatoria.

Sometida  a  votación  la  referida  Acta  –  con  la  modificación  propuesta  con 
respecto al punto núm. 6 del Orden del Día – resulta aprobada por UNANIMIDAD de 
los miembros que conforman el número legal de la Corporación.

2.- DECRETOS DISPUESTOS DESDE LA ÚLTIMA SESIÓN PLENARIA.

Se da cuenta de los Decretos numerados del 522, de 24/09/2013, al 580, de 
28/10/2013.

Con  relación  al  Decreto  núm.  542,  de  11/10/2013,  declarando  el  despido 
disciplinario de empleado municipal de carácter laboral, se producen las intervenciones 
que, de manera sintetizada, se reproducen:



Por parte del Sr. Alcalde se justifica el despido disciplinario en el hecho de que 
las  conductas realizadas por  el  empleado municipal,  acreditadas por  medio de las 
pruebas realizadas en el  expediente (atestado policial,  acta de entrega de efectos 
localizados  en el   domicilio  del  denunciado,  declaraciones  de testigos varios,  etc.) 
suponen una transgresión a la buena fe que debe presidir las relaciones entre empresa 
y empleado. Expone el Sr. Alcalde que, pese a que el trabajador alegó que se debería 
suspender la tramitación del expediente hasta que recayera sentencia penal firme, no 
se ha estimado dicha solicitud en base a lo que señalan los dos informes jurídicos 
solicitados por la Alcaldía a despachos independientes, los cuales coinciden en afirmar 
que el Ayuntamiento de Xeresa actúa en el procedimiento disciplinario en calidad de 
empleador,  y  no  como Administración  en  un  procedimiento  sancionador,  y  que  la 
jurisdicción penal y la laboral operan sobre culpas distintas.

El Concejal Sr. De la Asunción Peiró, señala que el grupo municipal del PP está 
en  contra  de  esta  Resolución  por  el  hecho  de  que  considera  que  si  que  debería 
haberse suspendido la tramitación del expediente hasta que recayera sentencia penal 
firme, para dejar que sean los tribunales quienes juzguen los hechos y, en base a lo 
que decidan éstos, resolver de conformidad. Manifiesta el Sr. De la Asunción que igual 
que hay jurisprudencia que se pronuncia en el sentido de que no existe obligación de 
suspender, también la hay que dice precisamente lo contrario. El Sr. De la Asunción 
señala que, a juicio del grupo municipal del PP, se trata de una decisión arriesgada que 
puede  perjudicar  al  Ayuntamiento  en  el  supuesto  de  que  trabajador  recurra  a  la 
jurisdicción social, que será lo más probable, y se termine dictando una Sentencia que 
condene al Ayuntamiento a pagar una indemnización.

A continuación se producen varias intervenciones por parte del Sr. Alcalde, así 
como por parte de Concejales del grupo municipal del PP (Sr. De la Asunción, Sra. 
Cardona), en las cuales cada uno se los intervinientes se ratifica en su posición inicial, 
en los términos que, de manera sintetizada, han quedado reflejados.

Finalizadas dichas intervenciones, el Pleno de la Corporación toma conocimiento 
de las referidas Resoluciones.

3.-  DACIÓN  DE  CUENTA  DEL  AUTO  DISPUESTO  POR  EL  JUZGADO  DE  LO 
CONTENCIOSO-ADMINISTRATIVO NÚM. 2 DE VALENCIA, EN PROCEDIMIENTO 
DE EJECUCICÓN DEFINITIVA 914/2007, ACORDANDO ESTIMAR EL RECURSO 
DE REPOSICIÓN INTERPUESTO POR EL AYUNTAMIENTO DE XERESA.

Se da cuenta del Auto del Juzgado de lo Contencioso-Administrativo núm. 2 de 
Valencia, de fecha 22-10-2013, recaído en el  procedimiento de ejecución definitiva 
núm. 914/2007, cuya parte dispositiva es del siguiente tenor literal:

“DISPONGO estimar el recurso de reposición interpuesto por la representación 
del Ayuntamiento contra el auto de 27 de mayo de 2013, revocándolo y dejándolo sin 
efecto y acordando el archivo de las presentes actuaciones. La presente resolución  
notifíquese  a  las  partes  haciéndoles  saber  que  contra  la  misma  no  cabe  recurso 
alguno.”

El  Auto  de  27  de  mayo de  2013,  ordenaba  –  a  instancia  de  PROMOCASA 
SAFOR, S.L.  – la ejecución forzosa de la Sentencia núm. 632/2012, de 5 de junio, 
dictada por la sección 1.ª de la Sala de lo Contencioso-Administrativo del TSJCV.

El Sr. Alcalde manifiesta que el Auto judicial de 22-10-2013 (que revoca el de 
27-5-2013), confirma la posición del Ayuntamiento, en el sentido de que la Sentencia 

2



del TSJCV se limitaba a anular la Resolución de Alcaldía, recaída en febrero de 2007, 
por una cuestión de falta de competencia, sin entrar a valorar el fondo del asunto, y 
sin declarar el derecho de la empresa recurrente a la adjudicación del Programa de 
Actuación Integrada conforme a la alternativa técnica presentada en su día. Se trata, 
según expone el Sr. Alcalde, de una Sentencia meramente declarativa que no obliga al 
Ayuntamiento a adoptar Acuerdo alguno. No obstante lo anterior, el Sr. Alcalde señala 
que actualmente el asunto está siendo objeto de estudio por parte de los servicios 
jurídicos municipales, dado que la solicitud que la empresa presentó en febrero de 
2007 ha quedado sin contestar (la Resolución que se pronunciaba sobre la misma ha 
sido anulada por falta de competencia); y que una vez se emita informe se propondrá 
el Acuerdo que se estime procedente.

El  Concejal  Sr.  De  la  Asunción  Peiró  manifiesta  que  el  equipo  de  gobierno 
todavía  no  ha  convocado  una  reunión  con  el  resto  de  grupos  municipales  para 
explicarles con detalle todo lo relativo a este asunto. 

El Sr. Alcalde señala que considera más acertado que esta reunión tenga lugar 
cuando los servicios jurídicos municipales hayan estudiado el asunto, y se llegue a una 
conclusión  sobre  la  manera  de  proceder  ante  la  solicitud  de  la  empresa  que  ha 
quedado pendiente de contestación.

El Pleno de la Corporación toma conocimiento de la referida resolución judicial.

4.- DACIÓN DE CUENTA DEL INFORME DE MOROSIDAD CORRESPONDIENTE AL 
TERCER TRIMESTRE DE 2013.

Se da cuenta del informe de morosidad correspondiente al tercer trimestre de 
2013, cuyo resumen es el siguiente:

2013/3T
Número Importe

Pendiente de tramitación 35  178.073,01 € 
Pendiente de pago:
Dentro del período legal 62              44.223,10 € 
Fuera del período legal 254            602.615,67 € 
Total 316            646.838,77 € 

El  Pleno  de  la  Corporación  toma  conocimiento  del  informe  de  morosidad 
correspondiente al tercer trimestre de 2013.

5.-  PROPUESTA  DE  APROBACIÓN  DEL  EXPEDIENTE  DE  MODIFICACIÓN  DE 
CRÉDITOS 10/2013.

Se da cuenta de la propuesta de aprobación del expediente de modificación de 
créditos 10/2013, en los siguientes términos:

“Vista la necesidad de habilitar un crédito extraordinario en el estado de gastos 
del vigente Presupuesto General y,

RESULTANDO: Que atendiendo a la especificidad y situación de los gastos que  
se pretende cubrir se llega a la conclusión de que su habilitación dentro del presente 
ejercicio resulta conveniente para los intereses municipales.

CONSIDERANDO: Que el crédito extraordinario objeto del presente expediente  
se financia mediante mayores ingresos efectivamente recaudados, medio previsto en 
el artículo 36.1.b) del Real Decreto 500/1990, de 20 de abril, por el que se desarrolla 
el capítulo primero del título sexto de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales.
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Por esta Alcaldía-Presidencia se propone al Ayuntamiento-Pleno, previo informe 
de la Intervención municipal, la adopción del siguiente Acuerdo:

PRIMERO.-  Conceder  en  el  vigente  Presupuesto  General  un  crédito 
extraordinario en la partida de gastos 47000-2 “Ayudas Plan Empleo Conjunto”, por  
importe de 1.875,- euros.

SEGUNDO.-  Financiar  el  crédito  extraordinario  con  mayores  ingresos 
efectivamente  recaudados,  en  el  concepto  de  ingresos  399000  “Otros  ingresos 
diversos”.

TERCERO.-  Acordar igualmente su exposición pública y, si no se presentaran 
reclamaciones, elevar automáticamente a definitiva su aprobación sin necesidad de 
nuevo Acuerdo, procediendo a su publicación por Capítulos”.

Sometida a votación la propuesta de Acuerdo transcrita, se obtiene el siguiente 
resultado: 7 votos a favor (Compromís) y 4 abstenciones (PP, y PSOE).

Consecuentemente con el resultado de la votación, la propuesta de Acuerdo 
transcrita resultada aprobada, en sus propios términos, por MAYORÍA ABSOLUTA del 
número legal de miembros de la Corporación.

6.- PROPUESTA PARA LA AMPLIACIÓN DEL FICHERO DE DATOS PERSONALES 
“VIDEOVIGILANCIA”.

Se da cuenta de la propuesta de Acuerdo del siguiente tenor literal:

“La Ley Orgánica 15/1999,  de 13 de diciembre,  de protección de datos de 
carácter personal,  establece un conjunto de medidas para garantizar y proteger el  
derecho fundamental al honor, a la intimidad personal y familiar y a la propia imagen,  
contemplado por  la  Constitución  española en su  artículo 18,  aplicable  tanto a los  
ficheros informatizados como a los manuales estructurados que contengan datos de  
carácter personal. Es responsabilidad de las Administraciones Públicas lo concerniente 
a la creación, modificación o supresión de ficheros de datos de carácter personal que 
usen en el ejercicio de sus funciones.

El artículo 20 de la Ley Orgánica 15/1999, de 13 de diciembre y el artículo 52.1 
del  Real  Decreto  1720/2007,  de  21  de  diciembre,  establece  que  la  creación,  
modificación o supresión de los ficheros de las administraciones públicas sólo podrá 
hacerse por medio de disposición general publicada en el Boletín Oficial del Estado o 
en  el  diario  oficial  correspondiente.  Asimismo,  los  artículos  53,  54 y  55  del  Real  
Decreto 1720/2007, de 21 de diciembre, establecen la forma y contenido que ha de 
revestir la disposición o acuerdo de creación, modificación o supresión de ficheros, así  
como el  modo  en  que  se  procederá  a  la  notificación  e  inscripción  de  ficheros  al  
Registro General de Protección de Datos.

Atendiendo al cumplimiento de la referida legislación, mediante la presente se 
somete a la consideración del Pleno de la Corporación la creación de un fichero, en el 
que  se  contendrán  imágenes  captadas  por  las  cámaras  o  videocámaras,  que  se 
instalen en las instalaciones y dependencias municipales; formulándose propuesta de 
Acuerdo en los siguientes términos:

“PRIMERO.  Aprobar  la  creación  del  fichero  “VIDEOVIGILANCIA”,  que  está 
descrito en los Anexos del presente Acuerdo:

- Anexo I: Creación del fichero “Videovigilancia”.
- Anexo II: Cláusula informativa “Videovigilancia”.
- Anexo III: Cartel informativo “Videovigilancia”.
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SEGUNDO. Publicar el correspondiente anuncio de creación del fichero en el  
Boletín Oficial de la Provincia de Valencia.

TERCERO. Solicitar de la Agencia Española de Protección de Datos, una vez 
efectuada la publicación a la que se refiere el apartado anterior, que proceda a la  
inscripción del fichero en el Registro General de Protección de Datos.”

El Sr. Alcalde manifiesta que dicha propuesta de Acuerdo tiene su razón de ser 
en que el Ayuntamiento está tramitando, ante Delegación del Gobierno, la autorización 
para la instalación de una cámara de videovigilancia en la zona conocida como “puente 
de la autopista”, y que dicha autorización, en el supuesto de que se conceda, requiere 
la inscripción, de forma específica, del correspondiente fichero en la Agencia Española 
de Protección de Datos.

Sometida a votación la propuesta de Acuerdo transcrita, se obtiene el siguiente 
resultado: 8 votos a favor (Compromís, y PSOE), y 3 abstenciones (PP).

Consecuentemente con el resultado de la votación, la propuesta de Acuerdo 
transcrita resultada aprobada, en sus propios términos, por MAYORÍA ABSOLUTA del 
número legal de miembros de la Corporación.

7.- PROPUESTA DE AMPLIACIÓN DEL SERVICIO MANCOMUNIDAD DE ARCHIVO.

Se da cuenta de la propuesta de Acuerdo del siguiente tenor literal:

“Per  Resolució  d’Alcaldia  de 12 de  desembre de 2012 (Decret  núm.  2012-
0592), posteriorment ratificada pel Plenari de la Corporació, en sessió ordinària de 
data 31 de gener de 2013, es va aprovar l’adhesió de l’Ajuntament de Xeresa al servei  
d’arxiu que presta la Mancomunitat de Municipis de la Safor, amb efectes a partir de  
l’1 de gener de 2013.

La referida adhesió era per a un mòdul (4h/mes), per un import de 1.585 € a 
l’any. No obstant, la prestació del servei durant 4 hores resulta insuficient per a la  
finalitat prevista, conforme ha quedat demostrat pel desenvolupament del treball al  
llarg del present exercici.

Vistos els Estatus de la Mancomunitat de Municipis de la Safor, aprovats per  
Ordre de 14/01/2008, del Conseller de Presidència i Vicepresident primer del Consell,  
publicada  en  el  DOGV n.º  4202,  de  25/01/2008;  així  com el  Reglament  general  
regulador de la prestació de serveis per la Mancomunitat de Municipis de La Safor, i  
en particular allò disposat per l’article 4, apartat segon.

Vist  l’informe  emès,  amb  data  24-10-2013,  per  la  Secretaria  municipal,  i  
considerant allò disposat per la normativa d’aplicació: arts. 91 a 107 de la Llei 8/2010,  
de 23 de juny, de Règim Local de la Comunitat Valenciana, arts. 21.2.b), 44 i 47.2.g)  
de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases de Règim Local; i arts. 35 i 36  
del Text Refós de les disposicions legals vigents en matèria de Règim Local, aprovat 
per Reial Decret Legislatiu 781/1986, de 18 d’abril.

Per mitjà del present, sotmet a la consideració del Plenari proposta d’Acord en  
els següents termes:

1er.  Aprovar la modificació de l’adhesió de l’Ajuntament de Xeresa al servei  
d’arxiu que presta la Mancomunitat de Municipis de la Safor, com a Servei d’Unitat  
d’Actuació, en el sentit de sol·licitar la prestació de dos mòduls (8h/mes) a partir 
de l’1 de gener de 2014.

5



Es  fa  constar  l’acceptació  de  les  normes  aprovades  reguladores  del  referit  
servei, aprovades o que aprove la Mancomunitat de Municipis de La Safor.

2n.  Assumir  el  compromís  d’abonar  a  la  Mancomunitat  les  quantitats 
econòmiques que es meriten per la prestació del referit servei, i de consignar en el 
pressupost per a 2014, la quantitat de 3.170 €.

3er.  Donar trasllat del  present Acord a la Mancomunitat de Municipis de la  
Safor, per al seu coneixement i efectes.”

Sometida a votación la propuesta de Acuerdo transcrita, se obtiene el siguiente 
resultado: 8 votos a favor (Compromís, y PSOE), y 3 votos en contra (PP).

Consecuentemente con el resultado de la votación, la propuesta de Acuerdo 
transcrita resultada aprobada, en sus propios términos, por MAYORÍA ABSOLUTA del 
número legal de miembros de la Corporación.

8.- MOCIÓN SOBRE EL CIERRE DE LAS URGENCIAS DE SANIDAD.

Se da cuenta de la propuesta de Acuerdo del siguiente tenor literal:

“Per mitjà del  present escrit,  i  fent  ús de les atribucions que li  conferix i a  
l’empara d’allò que s’ha establit  per la Llei 7/1985, de 2 d’abril,  Reguladora de les 
Bases del Règim Local i de conformitat amb l’article 97.3 del Reial Decret 2568/1986,  
de 29 de novembre,  pel qual s’aprova el Reglament d’Organització, Funcionament i 
Règim Jurídic de les Entitats Locals, eleva al Ple de la Corporació per al seu debat i  
aprovació, la  MOCIÓ següent:

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La generalització del dret a la cobertura sanitària pública i el desenvolupament  
del Sistema Nacional de Salut figuren entre els èxits més importants del procés de 
desenvolupament  i  expansió  de l’Estat  de Benestar  a  Espanya.  La  sanitat  pública 
constitueix una peça fonamental de l’entramat de la protecció social, que exerceix un 
paper decisiu en la cohesió social i en la compensació de desigualtats econòmiques.

Amb el reconeixement del dret a la protecció de la salut i la creació de l’Estat  
Autonòmic, la Constitució estableix els fonaments de la reforma sanitària. Reconeix el  
dret i comanda als poders públics l’organització i tutela de la salut pública a través de 
mesures preventives i de les prestacions i servicis necessaris.

La descentralització cap a les CCAA de les competències de la sanitat és una de 
les  característiques  més  determinants  del  model  sanitari  espanyol.  La 
descentralització ha contribuït a augmentar el dinamisme, la innovació sanitària i la 
millora de la gestió. En tot cas, la universalitat de la cobertura sanitària, l’accés a les  
prestacions sanitàries en condicions d’igualtat efectiva, així com la gratuïtat com a  
regla general en l’accés a les prestacions sanitàries, estan garantides en la Comunitat.

La Comunitat Valenciana amb més de cinc milions d’habitants i una extensió 
geogràfica  de  23.255 km2,  a  través  de  la  Conselleria  de  Sanitat  ha  realitzat  una 
exhaustiva  anàlisi  de  l’activitat  dels  recursos  d’atenció  a  les  urgències  i  les 
emergències en tot el seu àmbit territorial a fi de racionalitzar els servicis i recursos  
d’emergències extra hospitalàries, assegurant i adequant, al mateix temps, l’atenció i  
els temps de resposta del servici a les necessitats de la població.
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A  més,  l’administració  autonòmica,  ha  avaluat  l’activitat  dels  servicis  
d’emergències  per  períodes  estacionals,  franges  horàries,  distribució  territorial, 
servicis  complementaris,  entre  altres  indicadors,  i  sobre  la  base  d’esta  anàlisi  ha 
realitzat una reordenació geogràfica i temporal dels recursos de Suport Vital Bàsic que  
assegure l’atenció sanitària més adequada a les necessitats de la població i que, de 
cap manera, suposa una disminució de la capacitat d’atenció a les urgències i  les 
emergències de la població.

Per tot això, sotmet a la consideració del Plenari la següent,

PROPOSTA D’ACORD

1er. Sol·licitar a la Conselleria de Sanitat de la Generalitat el manteniment dels  
Punts d’Atenció Continuada (PAC) de la Comunitat així com els Punts d’Urgència extra 
hospitalaris.

2n. Sol·licitar a la Conselleria de Sanitat de la Generalitat el manteniment del  
Transport Sanitari Urgent, garantint els temps de resposta a l’emergència en totes les 
poblacions de la Comunitat Valenciana, a fi d’assegurar en tot moment a la població 
que demanda els seus serveis una resposta apropiada, eficient i de qualitat.”

El Sr. Alcalde cede el uso de la palabra al Concejal Sr. García Ferrer, quien pasa 
a  explicar  los  motivos  por  los  que  se  propone  al  Pleno  que  acuerde  solicitar  a 
Conselleria de Sanitat que mantenga los puntos de atención continuada, y los puntos 
de urgencia extra hospitalarios, así como el mantenimiento del transporte sanitario 
urgente.

El Concejal Sr. De la Asunción Peiró señala que el grupo municipal del PP votará 
en  contra  de  la  propuesta  de  Acuerdo,  pues  la  Conselleria  de  Sanitat  ya  se  ha 
pronunciado en el sentido de que va a mantener dichos servicios y de que, por lo 
tanto, no habrá recorte alguno al  respecto, por lo no tiene sentido pedir algo que 
Conselleria ya se ha comprometido a hacer.

El Sr. Alcalde interviene para reafirmarse en su posición inicial, indicando que 
aunque Conselleria de Sanitat diga que no va a haber recortes en estos servicios, la 
realidad es bien distinta, y de hecho ya se vienen aplicando.

Sometida a votación la propuesta de Acuerdo transcrita, se obtiene el siguiente 
resultado: 8 votos a favor (Compromís, y PSOE), y 3 en contra (PP).

Consecuentemente con el resultado de la votación, la propuesta de Acuerdo 
transcrita resultada aprobada, en sus propios términos, por MAYORÍA ABSOLUTA del 
número legal de miembros de la Corporación.

9.- MOCIÓN DEL GRUPO MUNICIPAL COMPROMÍS SOBRE REIVINDICACIONES 
VARIAS RELACIONADAS CON LA SANIDAD PÚBLICA.

Se da cuenta de la propuesta de Acuerdo del siguiente tenor literal:

“Tomàs Ferrandis Moscardó, portaveu del grup de Compromís en l’Ajuntament  
de Xeresa, s'adreça al Ple de la Corporació Local per a presentar la següent MOCIÓ:

Exposició de motius:
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Mitjançant el Reial Decret- Llei 16/2012, de 20 d'abril, de mesures urgents per 
a garantir la sostenibilitat del Sistema Nacional de Salut i que és d'obligat compliment  
per les Comunitats Autònomes, els beneficiaris de 42 fàrmacs indicats per a pacients 
amb malalties cròniques o greus (processos cancerígens) hauran de satisfer el 10% 
del cost del medicament, amb un límit de 4'2 euros per recepta.

Aquesta mesura, d'obligat compliment a partir del dia 1 d'octubre del 2013 és  
un clar exemple del "copagament sanitari" que recullen altres mesures de l'esmentat  
Decret  Llei  16/2012.  En aquest  sentit,  des del  MinisteriI  de Sanitat  s'ha asseverat  
que: "Las autonomías tendrán que desplegar sistemas de cobro a partir del mes que  
viene”.

El grup de fàrmacs afectats (42 en 150 presentacions distintes) no és el d'ús 
hospitalari, com per exemple els antirretrovirals que s'administren de forma gratuïta  
en els serveis de farmàcia dels hospitals a les persones seropositives i que sempre  
s'han administrat en aquests centres sanitaris. Es tracta d'un grup de medicaments 
(denominats tècnicament de diagnòstic hospitalari) que tradicionalment es trobaven  
en  les  farmàcies  ordinàries  i  que  en  els  últims  anys  les  autonomies  han  anat  
traslladant la seua venda als hospitals. D'una banda, per a controlar millor la seua  
dispensació i el seguiment dels pacients. Però, fonamentalment, perquè li ix més barat  
a  l'Administració  vendre'ls  en  els  hospitals,  on  poden  negociar  millor  els  preus  
mitjançant l'adquisició de grans lots a través de les centrals de compres.

Aquest  procés d'emigració a les farmàcies hospitalàries  ha sigut  prou dispar  
entre  les  autonomies,  com ha apuntat  José  Luis  Poveda,  president  de  la  Societat  
Espanyola  de  Farmàcia  Hospitalària.  Així,  el  mateix  fàrmac  es  pot  trobar  en  un 
territori  en  una  botiga  farmacèutica  (en  aquest  cas,  podia  o  no  tindre  un  límit  
d'aportació reduïda) i en una altra comunitat en farmàcia hospitalària (en aquest cas,  
la seua adquisició seria gratuïta). El Ministeri de Sanitat ha canviat la norma, de tal  
manera que, a partir d'ara, tots es receptaren amb aportació reduïda (copagament del  
10% amb un límit de 4,2 euros).

Entre  els  medicaments  afectats  es  troben  fàrmacs  per  al  tractament  de 
pacients  amb  càncer  de  mama  (Afinitor,  Tyverb),  de  renyó  (Votrient),  tumors  
cerebrals  (Temodal).  També  contra  la  leucèmia,  l'artritis  reumatoide,  per  a 
tractaments  de  reproducció  assistida  o  un  sistema  intrauterí  anticonceptiu,  entre  
altres. Són compostos cars. Així per exemple, un envàs de 168 comprimits d'Incivo de 
325 mil·ligrams, per a l'hepatitis C crònica, costa 8.870,40 euros.

El  mateix  President  dels  Farmacèutics  Hospitalàries,  José  Luis  Poveda,  
considera  que  no  té  cap  sentit  cobrar  per  aquestes  medicines  atès  que:  “El  
copagament  té dos  objectius,  el  dissuasori  i  el  recaptatori;  i  en aquest  cas no es  
compleix  cap  dels  dos”.  El  president  de  la  societat  dels  farmacèutics  hospitalaris  
explica que com la major part dels pacients són crònics, no es donen les condicions 
d'abús  de  fàrmacs  que  es  podrien  al·ludir  en  altres  circumstàncies.  I  com  els  
tractaments  són  continus,  tampoc  hi   ha  perill  que  sobren  i  s'acumulen  en  la  
farmaciola domèstica. Respecte a l’efecte recaptatori, “amb el copagament fixat, no es 
recaptarà massa”.  I,  en tot cas,  no prou per  a compensar  la despesa  que suposa 
desplegar mecanismes de cobrament en tots els serveis de farmàcia hospitalaris.

En quant a aquesta despesa de posar en funcionament aquestos mecanismes  
de  "copagament"  per  part  de les  Comunitats  Autònomes,  la  pròpia  Conselleria  de 
Sanitat de la Generalitat Valenciana, s'ha manifestat que és “molt difícil” començar a 
cobrar a partir  de l'1 d'octubre.  No sols pels equips i els sistemes informàtics que  
hauran de desenvolupar-se, sinó també per la formació del personal  encarregat de 
fer-ho. A més, apunten que caldrà llançar campanyes informatives per a avisar als  
pacients. “I només romanen 10 dies perquè acabe el mes” s’ha asseverat des de la  
pròpia Conselleria.

Per tant, aquestes mesures del Ministeri, apart  d'insolidàries i taxades de poc  
efectives pels propis professionals suposaran un cost addicional que hauran de satisfer  
sense cap contraprestació per part de l'Estat. 
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Per  tant,  i  atenent  la  present  exposició  de  motius,  el  grup  que  represente  
demana del Ple de la Corporació la les següents:

Propostes de Resolució:

1)  L'Ajuntament  de  Xeresa   insta  al  Govern  Estatal  a  la  compensació  
econòmica,  a  les  Comunitats  Autònomes,  de  totes  les  despeses  derivades  de  la  
posada en marxa del Reial Decret- Llei 16/2012, de 20 d'abril, a l'efecte que aquestes 
puguen preservar els seus recursos en atendre veritablement als pacients i no en les 
despeses burocràtiques derivades de la implantació del "Copagament Sanitari". 

2) L'Ajuntament de Xeresa  insta al Consell de Generalitat a adoptar mesures 
econòmiques que compensen el nou retall  als drets dels pacients imposats des del  
Ministeri  de Sanitat,  que estableix que els malalts greus o crònics que no estiguen  
ingressats hauran de pagar a partir de l'1 d'octubre un 10% dels medicaments que  
sols es dispensen en les farmàcies dels hospitals, com per exemple els medicaments  
per a retardar la progressió en càncer de mama avançat, com l'Afinitor o el Tyverb,  
per a tractar el càncer de renyó avançat o estés a altres òrgans com el Votrient; o per  
al tractament de tumors com el Temodal; a més d'altres fàrmacs prescrits per a la  
leucèmia meloide crònica (LCM), el tractament de tumors malignes no resecables i/o  
metastàtics  de  l'estroma  gastrointestinal  (GIST),  per  a  la  reproducció  assistida,  
l'artitris reumatoide, la degeneració macular o l'hepatitis C crònica, entre d'altres.

3) Comunicar el present acord al consultori mèdic auxiliar, així com a tots els  
professionals del sector farmacèutic que operen a la nostra població.”

El Sr. Alcalde cede el uso de la palabra al Concejal Sr. García Ferrer, quien pasa 
a  explicar  los  motivos  por  los  que  se  propone  al  Pleno  que  acuerde  instar  a  la 
Generalitat  a  que  compense  el  nuevo  recorte  de  los  derechos  de  los  pacientes 
impuestos desde el Ministerio de Sanidad, que establece que los enfermos graves o 
crónicos  que no estén ingresados  habrán de pagar,  a  partir  del  1  de octubre,  un 
porcentaje del 10% de los medicamentos que sólo se dispensan en las farmacias de 
los hospitales.

El Concejal Sr. De la Asunción Peiró manifiesta que no dispone de los datos 
necesarios para poderse pronunciar en un sentido u otro, por lo que se abstendrá de 
la votación.

Sometida a votación la propuesta de Acuerdo transcrita, se obtiene el siguiente 
resultado: 9  votos  a  favor  (Compromís,  PSOE  y  Sra.  Tavallo  Martínez),  y  2 
abstenciones (Sres. De la Asunción Peiró y Cardona Aparisi).

Consecuentemente con el resultado de la votación, la propuesta de Acuerdo 
transcrita resultada aprobada, en sus propios términos, por MAYORÍA ABSOLUTA del 
número legal de miembros de la Corporación.

10.- MOCIÓN DEL GRUPO MUNICIPAL COMPROMÍS SOBRE REIVINDICACIONES 
VARIAS RELACIONADAS CON EL TRANSPORTE PÚBLICO Y LA MOBILIDAD.

Se da cuenta de la propuesta de Acuerdo del siguiente tenor literal:

“Tomàs Ferrandis Moscardó, portaveu del grup de Compromís en l’Ajuntament  
de Xeresa , s'adreça al Ple de la Corporació Local per a presentar la següent:

MOCIÓ

Exposició de motius:

9



Fomentar  l'ús  del  transport  públic  és  un  deure  de  les  administracions 
públiques. La manca d'oferta i la baixa freqüència de pas obliga el veïnat a buscar 
alternatives de tipus privat (el cotxe) per poder desplaçar-se a altres llocs; a més de  
limitar a les persones amb majors necessitats l’accés als serveis bàsics, com ara: la 
sanitat, la formació ocupacional, els servei d’ocupació, i a alguns dels serveis socials  
generals. 

La Mancomunitat de Municipis de la Safor ha redactat un estudi en el  qual  
s’analitza la realitat de la xarxa de transports de viatgers de la Safor, destacant les  
mancances i ineficiències i realitzant to un seguit de propostes de millora, el qual ha 
estat presentat a la Generalitat, oferint una proposta de reordenació del  servei de 
transport públic que connecte integralment els diferents municipis de la comarca i les 
veïnes.

D'altra  banda,  som coneixedors/es  que  està  en procés  la  renovació  de les 
concessions, per part de la Conselleria d'Infraestructures, Territori i Medi Ambient, de 
les línies d'autobús que donen servei els nostres municipis per als propers anys. 

Creiem que és obligació dels diferents consistoris denunciar les mancances en 
el servei, de la qual cosa ixen perjudicats els veïns i veïnes, i demanar una millora en 
la freqüència de pas que permeta la mobilitat les persones sense transport propi i un  
canvi en el  model de transport de l'actualitat.  Tant és així,  com que el  procés de 
concessió permet el tràmit d’audiència a les administracions locals implicades.

Per tot això, proposem els següents ACORDS:

1.- L'Ajuntament de Xeresa demana la Conselleria d'Infraestructures, Territori i  
Medi  Ambient que millore la freqüència de pas dels autobusos públics per  aquest  
municipi, per tal de garanitir “la mobilitat de les persones com a element essencial de 
la  seua qualitat  de vida i  de  les  seues  possibilitats  de progrés  en relació  amb el  
desenvolupament  de  les  seues  oportunitats  d’accés  al  treball,  a  la  formació,  als 
servicis  i  a  l’oci”,  d’acord  amb  el  que  disposa  la  Llei  6/2011,  d’1  d’abril,  de  la 
Generalitat, de Mobilitat de la Comunitat Valenciana.

2.- L'Ajuntament de Xeresa insta la Conselleria d'Infraestructures, Territori i  
Medi Ambient i a la Mancomunitat de Municipis de la Safor a continuar i intensificar els  
treballs  de col·laboració  i  de  coordinació  que venen desenvolupant  en matèria  de  
mobilitat  durant  els  últims  2  anys  ambdues  institucions,  per  tal  de  facilitar  la 
participació del ajuntaments de la comarca en la elaboració i posada en marxa d’un 
veritable Pla de Mobilitat Comarcal d’acord amb el disposat al l’article 11 de la Llei 
6/2011 de la Generalitat Valenciana.

3.- Donar trasllat del present Acord a la Conselleria d'Infraestructures, Territori 
i Medi Ambient i a la Mancomunitat de Municipis de la Safor.”

Por el Sr. Alcalde se cede el uso de la palabra al Concejal Sr. Altur Grau, quien 
pasa a explicar  los motivos por los que se propone al  Pleno de la Corporación la 
adopción de Acuerdo consistente en solicitar a la Conselleria que mejore la frecuencia 
de paso de los autobuses públicos, y que intensifique los trabajos de colaboración y de 
coordinación en materia de movilidad.

El Concejal Sr. De la Asunción Peiró manifiesta que el grupo municipal del PP 
votará en contra de dicha propuesta de Acuerdo, por entender que a Xeresa no le 
afecta, dado los términos genéricos en que se ha planteado la misma.

Sometida a votación la propuesta de Acuerdo transcrita, se obtiene el siguiente 
resultado: 8 votos a favor (Compromís, y PSOE), y 3 en contra (PP).
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Consecuentemente con el resultado de la votación, la propuesta de Acuerdo 
transcrita resultada aprobada, en sus propios términos, por MAYORÍA ABSOLUTA del 
número legal de miembros de la Corporación.

11.-  MOCIÓN  DEL  GRUPO  MUNICIPAL  COMPROMÍS  PARA  MANIFESTAR  EL 
RECHAZO A LA REFORMA DEL SISTEMA DE PENSIONES.

Se da cuenta de la propuesta de Acuerdo del siguiente tenor literal:

“Tomàs Ferrandis Moscardó, portaveu del grup de Compromís en l’Ajuntament  
de Xeresa , s'adreça al Ple de la Corporació Local per a presentar la següent:

MOCIÓ
Exposició de motius:

El  Consell  de  Ministres  del  passat  13  de  setembre  de  2013  va  prendre 
coneixement de l’Avantprojecte de la “Llei Reguladora del factor de sostenibilitat i de 
l’índex de revalorització del sistema de pensions de la Seguretat Social”, pompós títol  
de la reforma del sistema de pensions, que va ser remés al Consell Econòmic i Social  
per a la seua anàlisi. L’òrgan consultiu ha rebutjat (per una amplíssima majoria) este  
avantprojecte.

Tot i que l’abast real d’esta reforma és difícil d’esbrinar, ateses les nombroses 
incògnites que manté, el ben cert és que preveu, segons declara la pròpia Ministra  
Báñez, que genere un estalvi de 33.000 milions d’euros en els propers 9 anys, diners  
que deixaran de percebre els jubilats i pensionistes actuals i futurs.

Això és així perquè el nou sistema de pensions desvincula la seua revalorització  
de l’IPC i les lliga a dos paràmetres nous: la situació econòmica general (sense més  
concreció) i l’esperança de vida. És a dir que la quantia de les pensions dependrà de 
factors externs difícilment predictibles, donant-se les paradoxes que, d’una banda, cas  
que la  situació econòmica  no siga  bona (sense saber  fins  quin  extrem) el  primer  
perjudicat serà un dels col·lectius més desafavorits i que, d’una altra, cobraran menys 
com més viuran.

La pèrdua de poder adquisitiu de les pensions (calculada per alguns en un 28 
% en eixos propers nou anys) contradiu l’article 50 de la Constitució Espanyola: “els  
poders  públics  garantiran,  mitjançant  pensions  adequades  i  periòdicament 
actualitzades,  la suficiència econòmica als ciutadans (i,  òbviament,  les ciutadanes) 
durant la tercera edat”. Per això, fins ara, les pensions (segons l’anomenat Pacte de 
Toledo) s’actualitzaven, almenys, l’IPC.

És cert que, finalment, s’ha inclòs un sòl: el 0,25 % que, tot i això, sembla del  
tot insuficient i que suposarà una pèrdua de poder adquisitiu d’un dels col·lectius més 
fràgils, a no ser que entrem en períodes gens previsibles de deflació. 

Per  tot  això,  i  entenent  que  esta  proposta  suposa  una  passa  més  en  les  
polítiques suïcides d'austeritat  selectiva disfressades de mesures d’estalvi,  demane 
que es prenguen els següents

ACORDS

Primer.- L’Ajuntament de Xeresa manifesta el seu rebuig a l’Avantprojecte de  
“Llei Reguladora del factor de sostenibilitat i de l’índex de revalorització del sistema de 
pensions de la Seguretat Social” que suposarà una pèrdua de poder adquisitiu de les  
pensions.

Segon.- L’Ajuntament de Xeresa demana al Ministeri d’Ocupació i Seguretat  
Social que atenga les consideracions emeses pel Consell Econòmic i Social d’Espanya i  
que  qualsevol  plantejament  de  reforma  de  les  pensions  garantisca,  com  diu  la 
Constitució, una actualització adequada de les mateixes.
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Tercer.- Donar trasllat dels presents acords al Ministeri d’Ocupació i Seguretat 
Social del Govern d’Espanya, al Consell Econòmic i Social d’Espanya i als portaveus 
del Grups Parlamentaris del Congrés dels Diputats.”

Por  el  Sr.  Alcalde  se  manifiesta  que  el  anteproyecto  de  ley  supondrá  una 
pérdida de poder adquisitivo de las pensiones, que desde el llamado “Pacto de Toledo”, 
que fue un éxito del Gobierno de Aznar, hasta ahora se actualizaban conforme a la 
evolución del índice de precios al consumo.

El Concejal Sr. De la Asunción Peiró señala que la intención del Gobierno es 
garantizar la viabilidad del sistema público de pensiones, y que para ello tiene que 
adoptar una serie de medidas aunque estas no sean del agrado de la ciudadanía.

El Sr. Alcalde señala que hay otros sitios de donde poder recortar, y que hay 
que buscar medidas que generen confianza.

Sometida a votación la propuesta de Acuerdo transcrita, se obtiene el siguiente 
resultado:8 votos a favor (Compromís, y PSOE), y 3 en contra (PP).

Consecuentemente con el resultado de la votación, la propuesta de Acuerdo 
transcrita resultada aprobada, en sus propios términos, por MAYORÍA ABSOLUTA del 
número legal de miembros de la Corporación.

12.-  MOCIÓN  DEL  GRUPO  MUNICIPAL  COMPROMÍS  SOBRE  LA  LLEI  DE 
PRESUPUESTOS GENERALES DEL ESTADO PARA EL EJERCICIO 2014.

Se da cuenta de la propuesta de Acuerdo del siguiente tenor literal:

“Tomàs Ferrandis Moscardó, portaveu del grup de Compromís en l’Ajuntament  
de Xeresa, adreça al Ple de la Corporació Local per a presentar la següent

MOCIÓ

Exposició de motius:

Els  Pressupostos  Generals  de  l’Estat  confirmen  la  marginació  històrica  que 
patim els  valencians  i  valencianes,  no  som un  territori  prioritari  dintre  de  l’Estat  
Espanyol. No són prioritàries les infraestructures que necessitem, no són prioritàries  
nostres empreses, ni la nostra agricultura, ni el nostre benestar. Eixa marginació ha 
estat traduïda en una retallada de volum d’inversió respecte a exercicis anteriors. La 
inversió de l’Estat en  el territori valencià serà un 8% menys que el present any, i  
seguirem estant per sota d ela mitjana en inversió, 91 euros menys per cada valencià.

Els pressupostos de l’estat per al 2014 tornen a marginar el País Valencià i, ben 
especialment,  al  nostre  municipi  en  deixar  sense  cobertura  pressupostària  alguns 
projectes a bastament reivindicats i rebaixant notablement les consignacions per a  
altres que es troben actualment en execució, la qual cosa suposarà un altre retard en 
el seu acabament.

Des de Coalició Compromís entenem la situació de crisi econòmica en què ens 
trobem i que obliga a certs reajustaments. Però no compartim la facilitat amb què  
eixos retalls castiguen una i altra vegada la nostra economia i ajornen, qui sap fins a  
quan, compromisos ja adquirits. 

Des  d’eixa  idea,  i  des  del  convenciment  que el  Plenari  de  l’Ajuntament  de 
Xeresa deu fer arribar la seua preocupació a qui pot rectificar el  document inicial,  
proposem per al seu debat i aprovació la següent

PROPOSTA D’ACORD
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Primer.-  Que  l’Ajuntament  de  Xeresa  s’adrece  al  Ministeri  d’Hisenda  i  als  
portaveus del grups parlamentaris al Congrés dels Diputats per demanar-los que, com 
a mínim, incloguen en la discussió parlamentària del pressupostos generals de l’estat 
per al 2014 les següents esmenes:

1.ª Que la inversió prevista per al territori valencià s’adeqüe tant a la nostra 
població com a la nostra aportació al PIB estatal.

2.ª Que s’hi acabe la discriminació en les inversions al territori valencià que els 
Pressupostos Generals de l’Estat arrosseguen des de fa anys.

3.ª Que es duga a terme un pla de retorn del  deute històric que manté el  
Govern Espanyol amb els/les valencians/nes.

Segon.- Traslladar este acord al Ministeri d’Hisenda del Govern d’Espanya i als  
portaveus del Grups Parlamentaris del Congrés dels Diputats.”

Interviene el  Sr.  Alcalde manifestando que la propuesta de Acuerdo que se 
somete a la consideración del Pleno de la Corporación se justifica por las vicisitudes 
que viene padeciendo el pueblo valenciano por la actitud del Estado (discriminación 
histórica, marginación, recorte progresivo de las inversiones, etc.)

Sometida a votación la propuesta de Acuerdo transcrita, se obtiene el siguiente 
resultado: 8 votos a favor (Compromís), y 3 en contra (PP).

Consecuentemente con el resultado de la votación, la propuesta de Acuerdo 
transcrita resultada aprobada, en sus propios términos, por MAYORÍA ABSOLUTA del 
número legal de miembros de la Corporación.

13.- MOCIONES DE URGENCIA.

Antes de pasar al turno de ruegos y preguntas, el Sr. Alcalde pregunta si algún 
grupo político desea someter a la consideración del Pleno por razones de urgencia, 
algún asunto no comprendido en el Orden del Día que acompañaba a la convocatoria y 
que  no  tenga  cabida  en  el  punto  de  ruegos  y  preguntas,  de  conformidad  con  lo 
dispuesto por el artículo 91.4 del ROFRJEL.

No se propuso moción alguna.

14.- RUEGOS Y PREGUNTAS.

No se formularon ruegos ni preguntas dirigidas a los órganos de gobierno local.

Agotado el orden del día, el Sr. Alcalde dio por acabado el acto público, 
levantando la sesión a las veintidós horas y cinco minutos del día fijado en el 
encabezamiento. De todo ello, como Secretario, doy fe.

EL SECRETARIO,
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